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Besúgó

Mindigek

Mindig lenyűgöznek. Mindig lesznek 

új kedvenceim. Mindig megmaradnak 

a régi kedvencek. Mindig teli szívvel 

indulok haza. Mindig mosolyokkal tö-

möm a zsebeim. Mindig tanítanak. 

Mindig tudok rajongani. Mindig van, 

amin lehet könnyezni egy jót. Mindig 

késő éjjelig írom a Súgót. Mindig fi nom 

a pogácsa. Mindig legyen amatőr szín-

játszás Vajdaságban. 

– Hol fogunk aludni? Milyen ez a 

hely? – kérdi Nelli (Góli Kornélia), mert 

én már tudom a helyet, én már voltam 

itt, én ide visszajárok, tudom az utat, 

tudom hol a villanykapcsoló, s hova kell 

tenni a kis lakatot. Egy fotó jut eszem-

be, mi vagyunk rajta, a Súgós csajok. 

Egy szelfi , talán Sutus Áronnak küld-

tük, amikor először szervezték meg 

itt, Temerinben a szemlét. Az Alkotó-

ház óriás asztalánál ülünk, mint valami 

lovagi torna nagygyűlésén, hiszen ez 

a faasztal és az azt körülvevő trónok 

olyanok, mintha egy régi korból lopták 

volna át, teljesen szürreális. Minden-

ki laptopja elfér, mellette egy jó kávé, 

fényképezőgép, kábelrengeteg, cso-

kipapírok. – Nálad van egy programfü-

zet? Mi is a neve annak a… – és kérdez-

zük egymást, súgunk egymásnak mi, 

súgók. A lányok most nem alszanak itt, 

új lakótársaim vannak, akiket ismerek 

és imádok. Most nincs akkora meló a vállun-

kon, szépen szét van osztva minden, hogy sen-

ki ne haljon bele a súgózásba, én mégis… Na 

jó, lehet, hogy Stockholm-szindrómában szen-

vedek, mert egy kicsit hiányzik a belehalás, az 

a jóleső fáradtság, amiről másnap reggel olyan 

jó beszélni, picit nyafogva, amit mi sem gondo-

lunk komolyan. Na jó, ez nem javaslat a szerve-

zők felé, mert jól van ez így, semmibe nem kell 

belehalni, de lehet én vagyok mazochista, vagy 

az is lehet, hogy egyszerűen csak hiányoznak 

a csajok ide. Egyébként minden olyan, mint 

mindig. Egy újabb mindig. S már a harmadik 

nap estéjén vannak a fejemben képek, han-

gok, jelenetek, karakterek, akiket biztos, hogy 

viszek magammal, és bővítem a kedvencek 

listáját. – Ebből profi  színész kell, hogy legyen. 

– Ez már az, már most profi kat megszégye-

nítően játszik. – Milyen éneklés volt ez, te jó 

ég, leesett az állam. – Mennyire jó volt már az 

a tyúk. – Hát hihetetlen jól passzolt az a jelmez. 

– Ezeket a kérdéseket én is feltenném magam-

nak, ha lottóznék. – Én már a Ha én rózsa vol-

néknál könnyeztem. – Ez csak néhány elcsípett 

mondat az első pár nap előadásai után. Akár-

melyiket mondhattam volna én is. És lehet, 

hogy van, amit éppen én mondtam. A lényeg, 

hogy mindenki ugyanazt érzi. Közös érzés, kö-

zös ég, közösség.  

Én már márciusban várom, hogy megj elen-

jen a program. Átolvasom, nézem kik jönnek 

a régi, jó ismerős társulatok közül, az idén va-

jon mit visznek színpadra? Ki lesz a zsűri? Hány 

napot tudok itt lenni, s miről maradok le? Kisza-

kadok picit a mókusok kerekéből, egy másik 

kereket taposok, amelyik kerék nemcsak pö-

rög, hanem árammal tölti fel a szívet és a lelket. 

S mindig ez van, úgyhogy én csak annyit mon-

dok: maradjon ez mindig így.

Szerda Zsófi 
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Nevetés és könnyek a refl ektorfényben
Hering Rózsával, egykori amatőr színésszel a színház múltjában barangoltunk

A színjátszás nem csupán a szerepek megformálásáról szól, hanem közösséget is teremt és élményeket ad. A te-
merini Hering Rózsa több mint húsz éven át volt aktív tagj a a Szirmai Károly Magyar Művelődési Egyesület amatőr 
társulatának. Visszaemlékezéseiben a próbák hangulatáról, a sikerekről és a színház iránti szeretetéről mesélt. 

– Tizennyolc éves koromban csatlakoztam 

a színészekhez. Fiatalos, vidám és nagyon 

lelkes csapat működött a művelődési egye-

sületben – eleveníti fel emlékeit beszélgető-
társunk. – A társulatot Szabó Péter bácsi ve-

zette, ő volt az, aki összetartott minket. Úgy 

tudta irányítani és ösztönözni a színészeket, 

hogy soha senki nem hiányzott a próbákról. 

Sokszor akadtak nehézségeink is. Főként 

a szövegekkel bajlódtunk, de bíztunk a rende-

zőben, aki pontosan tudta, hogy kitől milyen 

alakításra számíthat. Legalább tízen szerepel-

tünk egy-egy darabban, és fél év alatt is össze 

tudtunk hozni egy többfelvonásos előadást. 

Sok helyen felléptünk, egész Vajdaságot be-

jártuk. Mi is hívtunk vendégeket, akik elhozták 

Temerinbe a saját előadásukat. Számtalan 

elismeréssel gazdagodtunk. Ezek a sikerek 

pedig tovább ösztönöztek minket a munkára. 

Megszakításokkal ugyan, de több mint húsz 

évig aktív tagj a voltam a csapatnak. A kilenc-

venes évek eleje volt az az időszak, amikor 

megváltam a színészettől. Nehéz évek voltak, 

mindenkinek másként alakult az élete, így las-

san szétment a nagy csapat. Ennek ellenére 

a mai napig szeretem a színészetet. Ha a szín-

padon nem is, de itthon a társaság szórakoz-

tatása kedvéért sokszor mikrofont ragadok. 

A lényeg, hogy a hallgatóság mosolyogj on és 

elégedett legyen.

Milyen szerepeket és műfajokat kedvelt?
- A könnyed, szórakoztató műfaj állt hoz-

zám a legközelebb. Azt szerettem, ha nevetés 

és vidámság hallatszott a közönség soraiból. 

A temerini közönség mindig is a vígj átékokat 

részesítette előnyben. Többször kaptam azért 

komolyabb, drámaibb szerepeket is. Ezeket 

kihívásként éltem meg, de a rendező tanácsa-

it mindig megfogadtam, és sikerült azonosul-

nom ezekkel is. A legemlékezetesebb szere-

peim közül az Ibolya című darabot emelném 

ki. Nagyon beleéltem magam. A legelső szere-

pemre is emlékszem. Diákot kellett játszanom 

egy darabban, amiben dr. Nagy Zoltán ala-

kította a szigorú tanárt. Még ma sem tudom 

elfelejteni mennyire tartottunk tőle. Valójá-

ban mindent nagyon szerettem, ami a színé-

szethez kapcsolódott. Magukat a szerepeket, 

a díszleteket, a hangulatot, a sminket, a kosz-

tümöket, mindent. 

– Mely pillanatok a legemlékezetesebb az 
előadásokból?

– Rengeteg ilyen pillanat volt. A felkészülés, 

a próbák, a kellékek előkészítése, maga a be-

mutató. Nagyon sokat gya-

koroltunk, de az előadások 

előtti lámpalázat mégsem 

tudtam leküzdeni. Megtör-

tént, hogy a kezdés előt-

ti, izgalmas pillanatokban 

úgy éreztem, hogy mindent 

elfelejtettem. Nem emlé-

keztem a szövegre, a szi-

tuációra sem. Szerencsé-

re ez az érzés nem tartott 

sokáig. Amint széthúzták 

a függönyt, beléptem a 

színpadra egy csapásra el-

múlt a lámpaláz és tettem 

a dolgom. A sok-sok gya-

korlás és próba ellenére is 

adódtak azonban váratlan 

pillanatok az előadás so-Jelenet az Ibolyák című előadásból
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rán, de Péter bácsi mindig ott volt és segített, 

ha kellett. Így történt akkor is, amikor az Apám, 

a szocialista kulák című előadásban főszere-

pet játszottam. Az anyát alakítottam, akinek a 

férje a fronton volt és odahaza egyedül nevelte 

a fi ukat. A szerep megkövetelte a komolyságot, 

a keserűséget. Egyik jelenetben még sírnom is 

kellett. Nekem ez nem mindig ment könnyen. 

Mondtam is apusnak – így hívtuk magunk között 

Péter bácsit –, hogy ez nekem nem fog menni. 

Úgy éreztem, hogy nem tudom kellőképpen át-

élni a jeleneteket, és átadni a közönségnek az 

érzelmeket. Péter bácsi azonban a tőle meg-

szokott nyugalommal sugallta felém, hogy ké-

pes vagyok rá. Végül sikerült. Egy alkalommal 

azonban, amikor az említett darabot játszot-

tuk, a megkeseredett édesanyától, azaz tő-

lem, enni kért a gyermeke, ebben a pillanatban 

sírva kellett volna fakadnom, de a dolgok más-

ként alakultak. Miközben a gyermeknek tejet 

öntöttem a bögréjébe, amit vízzel helyettesí-

tettünk a darabban, kilöttyentettem az italt az 

asztalra. A színésztársam pedig jót kuncogott 

az eseten. Persze engem is elfogott a nevetés. 

Hogy a csudába sírhat az ember akaratán kívül, 

ráadásul egy vicces szituációban? Bármeny-

nyire is erőltettem, nem jöttek könnyek a sze-

membe. Péter bácsi a színfalak mögött fi gyelt 

és érezte, hogy bajban vagyok. Tudta, hogy ha 

nem kezdek el sírni azonnal, veszélybe kerül 

az előadás, ezért csendben odaszólt hozzám. 

Már nem emlékszem pontosan a szavaira, de 

arra igen, hogy nagyon szigorúan és bántó-

an hatottak rám az elhangzottak. Ennek ha-

tására olyan mélyen sértve éreztem magam, 

hogy azonnal záporozni kezdtek a könnyeim. 

Mondanom sem kell, hogy mennyire élethűen 

sikerül átadni a szituációt a közönségnek, és 

a siker sem maradt el. Előadás után számon-

kértem apustól a mondottakat, de ő csak 

annyit mondott, hogy az előadás érdekében 

kénytelen volt beavatkozni. Ekkor már én is 

megértettem, hogy így tudott segíteni rajtam 

abban a pillanatban. Mérhetetlenül becsültem 

azért, hogy így vigyázott ránk és mindig megta-

lálta a módját annak, hogy ha kell megmentse 

az előadást. Számtalan ilyen pillanat volt még 

a szerepeim alkalmával. Ugyanebben az elő-

adásban egy öreg szekrény is állt a színpadon. 

A szekrény ajtaja viszont mindig kinyílt és za-

vart az előadás közben. Miközben zajlottak 

a jelentek egyre inkább útban volt a rakoncát-

lan ajtó. A színpadon található kellékek segít-

ségével oldottam meg a helyzetet miközben 

pörögtek a jelenetek. Fogtam egy papírdara-

bot, szépen meghajtogattam és azzal támasz-

tottam be az ajtószekrényt. Ez természetesen 

nem volt része az előadásnak, de a közönség 

Az Ibolyák című előadás szereplői Hering Rózsa balról a harmadik helyen ül
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nem vette észre, hiszen tökéletesen 

beleillett a jelenetbe.

– A férjével együtt jártak a színházba, 
igaz?

– Igen, Istvánnal mindketten aktívak 

voltunk. Együtt mentünk a színházba, 

de mindkettőnknek megvolt a saját ér-

deklődési köre. Én a színészek csapatát 

erősítettem, ő viszont a táncosokkal 

foglalkozott. István nagyon sokat tett 

a színházért és a közösségért. Nagy 

lelkesedéssel vezette a táncosokat. 

Akkoriban a televízióban dolgozott. 

Sokszor volt úton, viszont közben fo-

lyamatosan gyűjtötte az információkat, 

bővítette a tudását a néptáncról. Szé-

kelyföldön is járt adatgyűjtés céljából. 

Később felhagyott a tévés munkával és 

csak a tánccal foglalkozott. Újvidéken, 

Nagykikindán, Jarekon, Gyugyevón is 

vezetett csoportokat. Alaposan dol-

gozott és a tökéletességre törekedett. 

Semmit sem szeretett felületesen vé-

gezni és ez a néptáncra is vonatkozott. 

Tizenöt évig volt aktív ezen a területen. 

Megannyi díjat, elismerést, dicsére-

tet kaptak a táncosai. Bárhová vitte el 

a csoportokat, mindenhonnan ered-

ménnyel tértek haza. Egyebek között 

Budapestről is, ahol első díjjal jutal-

mazták a csoport fellépését. Ezek az 

eredmények nemcsak az ő lelkesedését 

éltették, hanem a táncosokét is. Emlék-

szem rá, hogy Tényi bácsi nem győzte 

a csizmákat gyártani a fi úknak. Méret-

re készültek a táncoscsizmák. A vise-

letekhez min den szükséges kellék a táncosok 

rendelkezésére állt a fi tyuláktól kezdve az al-

sószoknyákig. Igényes és szép műsorokat ál-

lítottak össze. Sokáig emlegették a környéken 

a Temerinben megtartott Gyöngyösbokrétát is, 

amire kimagaslóan szép programmal készültek. 

– Temerinben újból van egy lelkes színjátszó 
csoport. Örül nekik?

– Hát hogyne. A színjátszás jelentős közös-

ségépítő szerepet tölt be. Nem csupán azok 

számára, akik részt vesznek egy-egy előadás 

létrehozásában, hanem a közönségnek is fon-

tos. Követem a mostani csapat munkáját és 

örülök annak, hogy szép eredményeket érnek 

el. Érdekes és jó előadásokat készítenek, és 

látszik rajtuk, hogy élvezik azt, amit csinálnak. 

Azt is jó dolognak tartom, hogy a színjátszó 

szemle jóvoltából sok vajdasági csoport fog 

vendégeskedni Temerinben. Valamennyi elő-

adáson ott fogok lenni. Ki tudja, talán akad egy-

két ismerős arc azok között is, akikkel régen mi 

is együttműködtünk, barátkoztunk. Jó kapcso-

latot ápoltunk a nagykikindaiakkal, a bezdáni-

akkal, Óbecsére is gyakran jártunk a régi társu-

lattal és még sorolhatnám. 

– Láthatja még a közönség önt a színpadon?
– Igazából sosem zártam ki a szívemből 

a színházat. Nagyon sok kedves emlék fűz 

oda. Most is jól esik a feleleveníteni azokat 

az időket. Nem zárkózom el attól sem, hogy 

újra színpadra álljak. A régi csapatból rajtam 

kívül vannak még néhányan, akikkel el tudom 

képzelni, hogy összehozzunk egy előadást. Itt 

megemlíteném Lakatos Klárát, aki egy igazán 

színpadra termett egyéniség. Ha a jövő úgy 

hozza és az egészségünk is megengedi, ta-

lán egyszer még közösen csalhatunk mosolyt 

a közönség soraiban ülők arcára – zárja gon-
dolatait Hering Rózsa. 

 Tóth Dianna

Egy fotó a jelenből. Hering Rózsa még ma is fi tt. Ahogyan régen 
a színpadon, ma is szereti a szép ruhákat és sminkeket
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Játszani tanultam és önmagamra találtam
A Jáccunk Trupp titokzatos tagj ával beszélgettünk

László Attila a Jáccunk Trupp több előadásában is felbukkant már. Hűvös, kimért és visszafogott megj elené-
sével kelti fel a színpadról a nézők érdeklődését. Sejtelmes egyénisége kihagyhatatlan eleme az előadások-
nak. Interjúnkban elmeséli, hogyan vált a színház olyan hellyé a számára, ahol nemcsak játszhat, de fejlődhet 
is. Tapasztalatait, kihívásait és terveit osztotta meg a Súgóval. 

– Három évvel ezelőtt Zelenka Antal bará-

tommal kávét kortyolgattunk, amikor megkér-

deztem, hogy mit gondol, csatlakozhatnék-e 

a színészekhez? Milyen elvárásoknak kellene 

megfelelnem hozzá? – eleveníti fel a kezdete-
ket interjúalanyunk. – Meglepetésemre ő erre 

annyit mondott, hogy egyszerűen csak menjek 

be és mondjam el a társaságnak, hogy szeret-

ném kipróbálni magam én is ezen a területen. 

November vége volt, a karácsonyi programra 

készültek már a csapatban, amikor végre való-

ban összeszedtem a bátorságom és elmentem 

a színházba. Megismerkedtem a rendezővel, 

László Sándorral, akit az első perctől fogva mé-

lyen tisztelek, és persze a Jáccunk Trupp tagj ai-

val is összebarátkoztam. Bevettek a csapatba. 

Rengeteget játszottunk, amíg elkészültünk a 

karácsonyi programmal. Egy krampusz bogár 

volt az első szerepem. Zelenka Mátéval, Kókai 

Annával és Samu Dáviddal közösen szerepel-

tünk. Persze kezdőként nem ez volt a legj obb 

alakításom, de borzasztóan élveztem. Már az 

első előadás után éreztem, hogy jó helyen ko-

pogtattam, ugyanis mint kiderült, a színház szá-

momra többet jelentett egy kikapcsolódásnál. 

Kapaszkodót találtam benne, ami abban segí-

tett, hogy egyrészt kilépjek a komfortzónám-

ból, másrészt, hogy felhagyjak a négy fal közé 

szorított életemmel. Újból elkezdtem barát-

kozni és élveztem, hogy a visszahúzódott ter-

mészetem mellett a derűsebb énem is felszínre 

kerül. Már a következő év elején jött az első iga-

zi kihívás. A Bolond Istók című darab, amiben az 

öregembert alakítottam. Rengeteget gyakorol-

tam, hogy ne szavaljak szövegmondás közben. 

Ez nagyon nehezen ment. Egészen a bemutató 

előttig küzdöttem vele, mígnem egyszer csak 

megszűnt a dadogás, a szaggatott beszéd, és 

helyette elkezdtem élvezni az öregember ka-

rakterét. Ekkor kapott el a színészet nagy ke-

reke, ami azóta is egy hajtóerő számomra. Az 

előadást egyébként telt ház előtt mutattuk be 

itthon, de több helyen vendégszerepeltünk is 

vele, és mindenhol sikert arattunk. Nekem ez 

az előadás jelentette a mérföldkövet. 

– Azóta sem szakítottál a csapattal. Minden 
előadásban részt veszel. 

– Így van. Megszerettem a társaságot. És bár 

még mindig zárkózottnak tartanak, sokat kö-

László Attila (balról) színésztársával, Samu Dáviddal a Portugálban 
(Varga Zoltán felvétele)
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szönhetek nekik, mert segítenek abban, hogy 

leküzdjem a gyengeségeimet. A kihívások azóta 

csak sokasodtak. Nagy élmény volt tavaly a Por-

tugál című előadásban szerepelnem, ahogyan 

a szemle is, amit sikerült megnyernünk a pro-

dukcióval. Ebben a darabban a papot alakítot-

tam. Egy lelassult karakterről van szó, akivel 

kezdetben nehéz volt azonosulni. Sokat gon-

dolkodtam, hogy miként adjam át a nézőknek 

ezt a személyiséget. A rendező magyarázata 

viszont nagy segítség volt a karakter megfor-

málásakor. Olyan személyről van szó, aki nem 

kelt nagy feltűnést, mégis meghatározó alakja a 

falu közösségének. Egyszerűen csak létezik, és 

bár elvágyódik a kilátástalan helyzetből, mégis 

támaszt jelent a többieknek és pont ez az, ami 

a faluban tartja. A most készülő előadásunk 

is rengeteg élménnyel gazdagítja a csapatot. 

A Rómeó és Júliában a sok mozgás és zene mel-

lett a legnagyobb feladatot az jelenti, hogy egy 

pillanatra sem engedhetjük meg magunknak, 

hogy szétszakadjunk egymástól. Az első pilla-

nattól az utolsóig egy testként működünk a da-

rabban, hiszen mindannyian végig a színpadon 

vagyunk. Ez az igazán nagy falat számunkra, de 

mind a rendező, mind a koreográfus nagyszerű 

irányítása megkönnyíti a helyzetünket. Mire a fo-

lyamat végére érünk biztos vagyok benne, hogy 

a tőlünk telhető legj obbat fogj uk nyújtani. 

– Vannak olyan pillanatok az előadásokból, 
amikre mindig emlékezni fogsz?

– Persze. Minden egyes előadás új élményt 

jelent, de van egy-két olyan helyzet, amely em-

lékezetes marad. Megtörtént, hogy előadás 

közben olyannyira magával ragadott a han-

gulat, hogy eltértem az eredeti szövegemtől. 

Nem sokkal, csak egy-két szóval bővítettem ki 

a mondandómat, mert abban a pillanatban úgy 

éreztem, hogy megkívánja az előadás. Persze 

a rendezőnek ez azonnal feltűnt. Szinte érez-

tem a rám szegeződő tekintetét egészen a taps 

végéig. Számon is kérte tőlem amint legördült 

a függöny. Féltem, hogy nagy szidást fogok 

kapni a mutatványomért, de ez szerencsére 

elmaradt, én pedig megértettem, hogy az imp-

rovizációm veszélybe sodorhatta volna a teljes 

előadást és vele együtt a többiek munkáját is. 

– Van olyan szerep, amelyet szívesen elját-
szanál a jövőben?

– Igen, van egy. A sajátom. Amióta tagj a 

lettem a temerini színjátszók csapatának el-

kezdett mélyebben foglalkoztatni ez a terület. 

Novemberben nekiláttam egy nagyobb önálló 

tevékenységnek. Saját művet kezdtem írni. Ez 

hatalmas munka, amibe sok erőfeszítést fek-

tettem, de működhet a dolog, ha elkészül. Egy 

monodrámáról van szó sok zenei betéttel. A da-

rabhoz szükséges szerzői jogokkal is sokat fog-

lalkoztam. A műben arra próbálok fényt deríteni, 

hogy egy látszólag tökéletesen működő sze-

mélyiség elméjében mi játszódik le, amikor egy 

pillanat alatt megsemmisül a terve és romba dől 

az élete. Egy krimitörténet, amelyben kifejtem, 

hogy miként kerül felszínre az igazság egy ilyen 

személyről akkor, amikor összetör. A műnek 

a Red Radio címet adtam, és angol nyelven írom. 

Remélem eljön az a pillanat, amikor sikerül szín-

padra állítanom, de ez egyelőre még a jövő titka. 

Most az a legfontosabb, hogy a társulattal be-

mutassuk a Rómeó és Júlia című drámát, ami-

ben Párisz szerepében láthat a közönség. 

– Meglátásod szerint milyen értékekkel gaz-
dagíthatja a közösség mindennapjait az amatőr 
színjátszó csoport?

– Szüksége van a közösségnek a találko-

zásra. Erre kiváló alkalmak az előadások. Szá-

munkra a taps jelenti a fi zetést és az elismerést 

a munkánkért. Ugyanakkor annak is tudatában 

vagyunk, hogy maradandó emlékkel ajándékoz-

tuk meg a nézőtéren ülőket. Amikor legördül 

a függöny örömmámorban úszunk. Egymást 

átölelve ünnepeljük a sikert. Eközben a nézők 

is mosollyal az arcukon távoznak a színházból. 

Ezek azok a pillanatok, amelyekkel a színjátszó 

csoport gazdagabbá teheti a közönség életét. 

Éppen ezért gondolom azt, hogy szükség van 

a gyarapodásra is a csoportban, ahogy arra is, 

hogy minden közösségi hálón jelen legyünk. 

A fi atalok új erőt és ötleteket hoznának a teme-

rini színjátszásba, ami mindig jól jön. Én nagyon 

sokat fejlődtem az elmúlt három évben és más-

nak is ezt kívánom – osztotta meg László Attila 
az olvasókkal. 

Tóth Dianna

László Attila a Rómeó és Júlia próbáján
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Helyben vagyunk

Színház nélkül nem élet az élet. Magyar Szó, 1998. szeptember 3.
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Egy tű, ami mindent felforgat
A színpadon uralkodó káoszt most a szilágyiak okozták

Illyés Gyula Tűvé-tevők című parasztkomé-

diája igen népszerű a Találkozón bemutatko-

zó amatőr színtársulatok körében, az elmúlt 

években ugyanis már néhányszor végigkö-

vethettük, hogy milyen bonyodalmakat szül 

egy „nem akármilyen” tű elvesztése. Mert ha 

csak egy egyszerű tű lenne, nem fajulnának el 

ennyire a dolgok a két módos család között, 

amelyek éppen arra készülnek, hogy összead-

ják gyermekeiket. És noha a bonyodalmakkal 

és komikus jelenetekkel jócskán megtűzdelt 

mű alaptörténetét a közönség már minden 

bizonnyal kívülről tudja, minden alkalommal új 

élmény látni azt, hogy egy újabb társulat ho-

gyan közelít a darabhoz, milyen színpadi esz-

közökkel közvetíti annak mondanivalóját. Az 

idén a szilágyi József Attila Művelődési Egye-
sület Mosoly Amatőr Színjátszó Társulata 
nevezett be a szemlére ezzel a közönségked-

venc darabbal. A zömében középiskolásokból 

és egyetemistákból álló, lelkes csapat ebben 

a műfajban mozog a leginkább otthonosan, de 

a szilágyi közönség is a vidám és szórakozta-

tó előadásokat igényli, mesélte Francia Gyó-
lai Klára, a darab rendezője, aki már csaknem 

tizenöt éve vezeti 

a húsztagú cso-

portot, korábban 

viszont ő maga is 

játszott több elő-

adásban. Utoljára 

a 2019-es szem-

lén az Indul a bak-
terházban, amiért 

a Garay Béla-dí-

jat is megkapta 

a társulat. – Nagyon szeretem a közös munkát, 

hiszen rendkívül lelkesek, összetartóak, való-

ban látszik az, hogy imádnak színpadon lenni. 

Úgy is mondhatnám, hogy mi olyanok vagyunk, 

mint egy nagy család. A koronavírus-járvány 

idején egy rövid időre leálltunk a munkával, de 

nagyon örülök annak, hogy ismét visszatértünk 

a szemlére, és már most a jövőt tervezzük, 

mesélte lelkesen a csoportvezető, akitől azt 

is megtudtuk, hogy az egyesületben a színját-

szás mellett a kórus, de az irodalmi csoport is 

igen aktív. – Ezek a gyerekek több szakcsoport 

munkájában is részt vesznek, hiszen be kell val-

lani, már nem sok magyar maradt Szilágyin. De 

azért még létezünk, törekszünk és csináljuk, 

hangsúlyozta beszélgetőtársunk.  

A gazdát Francia 
Fábián formálja meg a 

színpadon, akit első-

sorban arról kérdez-

tünk, hogy ő hogyan 

élte meg a próbafolya-

matot, miként látja az 

elkészült darabot, vala-

mint, hogy mi jelentett 

számára igazi kihívást 

a karakter megformá-

lásában: – Mivel a tár-

sulat tagj ai szerteszét 

vannak Vajdaságban, de még külföldön is, így 

általában csak hétvégenként tudtunk készül-

ni. Pénteken nem egyszer az éjszakába nyúlt 

a próba. Számomra az volt a legnagyobb kihí-

vás, hogy mindvégig fenn vagyok a színpadon, 

de csak időközönként van szövegem, tehát is-

mernem kell a történet pontos menetét, hogy 

időben bekapcsolódhassak, mesélte Fábián, 

aki szerint a szürke hétköznapokban minden-

kinek szüksége van egy kis vidámságra, ez az 

előadás pedig éppen ezt nyújtja a nézőnek. Mi 

pedig akkor vagyunk boldogok, ha örömet sze-

rezhetünk a közönségnek, emelte ki. 

A gazdánét játszó Rizsányi Rékának volt 

a legnehezebb dolga a színpadon, hiszen ren-

geteg szöveget kellett megtanulnia, de mint 

mondja, rendkívül jó volt 

az összhang a próbákon, 

minden pillanatban ösztö-

nözték egymást, így nem 

okozott számára különö-

sebb gondot annak elsajá-

títása. – Ha valaki ezt szív-

vel-lélekkel csinálja, annak 

semmi sem lehet akadály. 

Nagyon sokat köszönhe-

tünk a rendezőnek, aki va-

lóban mindent beleadott 

abba, hogy kihozza belő-

lünk a lehető legtöbbet, tette hozzá a társulat 

tizenhét éves tagj a.  

A Mosoly Amatőr Színjátszó Társulat egyéb-

ként minden évben részt vesz a szilágyi Vidám-

esten és a téli Négyesfogat rendezvényen is. Az 

egyesület 2010-ben adott otthont a Vajdasági 

Magyar Amatőr Színjátszók Találkozójának, az 

elmúlt években pedig számos díjban, elisme-

résben részesültek. 

Ádám Csilla
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Egy történet, amely szeretetre 
és elfogadásra tanít
A csodapatika című mesejátékkal mutatkozott be a találkozó közönségének 
a zentai Kéz a Kézben Értelmi Fogyatékosok és Segítőik Civil Szervezete

Ez a mese kicsit más, egy pillanatra megál-

lít és elgondolkodtat. Tanulságos, szeretetre 

tanít, és mély üzenete van. Mégpedig az, hogy 

senki sem hibátlan, és mielőtt bárki fölött 

ítélkeznek, szálljunk előbb magunkba. Fedez-

zük fel embertársainkban a jót, a rosszat pe-

dig nézzük el nekik. Ezt az üzenetet szerette 

volna az idei fesztiválon átadni a zsűrinek és 

a közönségnek a zentai Kéz a Kézben Értelmi 
Fogyatékosok és Segítőik Civil Szervezete, 

amely már csaknem két évtizede igyekszik 

olyan mesejátékokat bemutatni, amelyekben 

a szervezet minden tagj a szerepet kap a ké-

pességeihez mérten.

Mivel Lázár Ervin A cso-
dapatika című mesejátéka 

egy kétszereplős darab, 

Csontos Bata Mártának, 

az egyesület elnökének át 

kellett dolgoznia a történe-

tet úgy, hogy abban a szer-

vezet majdnem minden vé-

dence kibontakozhasson. 

– Összesen huszonhárom 

sérült fi atallal foglalkozunk, 

és ebben a mesejátékban 

közülük tizenkilencen szerepelnek. Kezdetben 

egy kicsit tartottam attól, hogy vajon meg-

birkózok-e a feladattal, tudok-e mindannyiuk 

számára szerepet találni, de úgy érzem, hogy 

jól sikerült – állapította meg a rendező. Azt is 

elmesélte, hogy évente általában két mesejá-

tékot gyakorolnak be: egyet december 3-ára, 

a fogyatékossággal élők világnapjára, egyet 

pedig anyák napjára, és ezeknek rendsze-

rint üzenete van. – A gyerekek nagyon élvezik 

a felkészülést, de a fellépéseket is, és azt látom 

rajtuk, hogy rendkívül igyekeznek. Ezenkívül, 

ha csak lehetőségünk van rá, színházba is el-

járunk, hogy közösen más előadásokat is meg-

tekinthessünk – mondta a szervezet vezetője, 

aki szerint az emberek egyre nyitottabbak és 

befogadóbbak.

A foglalkoztató műhely keretében a fi ata-

lok minden délelőtt együtt vannak, és a közö-

sen töltött időből naponta legalább egy órát 

a színjátszásnak szentelnek. – Általában egy 

hónapot vesz igénybe, mire betanulunk egy 

mesejátékot – tette hozzá Csontos Bata Már-

ta, aki azt sem titkolta, hogy szeretnék, ha 

Zentán kívül más településeken is megismer-

nék őket.

A szöveges próbák mel-

lett a táncot is naponta 

gyakorolták, de ez egyál-

talán nem esett nehezükre 

– tudtuk meg Engi Beatrix-
tól, aki már hat éve dolgo-

zik a szervezetben, és aki 

a koreográfi át is készítette 

az előadáshoz. – Imádnak 

táncolni és nagyon lelke-

sek. Már most készülünk 

a következő előadásra, és izgatottan várják 

az új táncot is. Előfordul, hogy rossz napjuk 

van, olyankor megpróbáljuk lelkesíteni őket, 

de valóban azt látom, hogy nagyon igyekez-

nek – emelte ki. Elmondta azt is, hogy a Kéz 

a Kézben Értelmi Fogyatékosok és Segítőik 

Civil Szervezetén belül a színjátszás mellett 

kézműves-foglalkozásokat is szerveznek, tor-

na- és énekórákat tartanak, valamint eljárnak 

több helyre, hogy a gyerekek könnyebben in-

tegrálódjanak.

A főszerepet Ágoston Ferenc játszotta az 

előadásban, ő volt ugyanis a csodapatikus. 

Büszkén mesélte, hogy 

mindig ő kapja a fősze-

repet, mert a rendező 

megbízik benne, és tudja, 

hogy megtanulja a szö-

veget. Ferenc nemcsak 

színészkedik, szavalni 

is szeret, ráadásul már 

több versenyen is első 

díjat nyert. Amikor azt 

kérdeztem tőle, hogy mi 

áll közelebb a szívéhez: 

a színjátszás vagy a sza-

valás, nem tudott válasz-

tani a kettő közül. Egy 

mondattal ügyesen megoldotta: – Egyszer sza-

valni, egyszer színészkedni. Ferenc szerint na-

gyon kedvesek és türelmesek a vezetők, a többi 

társával pedig megtalálta a közös hangot.

Ádám Csilla
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Egy különös délután Csonoplyáról
Másodszor is színpadra lépett a Mindenszentek Plébánia Ifjúsági Színjátszó Csoportja

A csonoplyai Mindenszentek Plébánia Ifjúsági Színjátszó Csoportja  tavaly debütált az Amatőr Színjátszók 
Találkozóján. A kizárólag fi atalokból álló színészcsapat nem hagyta ki a lehetőséget, hogy Temerinben is 
a világot jelentő deszkákra lépjen. A lendületes csapat útját egyengető rendező és a plébános támogatását 
élvezve érkeztek hozzánk, hogy becsempésszenek bennünket egy tudós személyiség különös délutánjába. 

Egy évvel ezelőtt vígj átékkal, most pedig egy 

krimikomédiával rukkolt elő a színdarab rende-

zője, Bosnyák Annamária, aki az építő jellegű 

kritikákat meg-

fogadva döntött 

Ladislav Smo ček 

Dr. Burke különös 
délutánja mellett. 

- Igazából a gye-

rekekkel közösen 

választottuk ki ezt 

az elő adást. Hár-

mat ajánlottam 

nekik és végül ez 

lett a nyerő. Ke-

resgélés közben 

arra ügyeltem, 

hogy olyat válasz-

szak, amit a sze-

replőkkel meg tu -

dunk valósítani. Fontos volt, hogy a szerepek-

kel azonosulni tudjanak a gyerekek. A tavalyi 

szemlén szerzett tapasztalat pedig nagyon 

sokat segített a felkészülés során. Valóság-

gal ittuk a zsűri szavait és a tanácsokat meg-

fogadva igyekeztünk minél mozgalmasabbá 

tenni a darabot. Én azt látom, 

hogy fénysebességgel fej-

lődtek a gyerekek, és annak 

ellenére is törekedtek a leg-

jobbat nyújtani, hogy sokszor 

az egyéb elfoglaltságaik miatt 

nehéz volt egyeztetnünk a 

próbákat. Két új tagunk is van, 

akik könnyen beilleszkedtek a 

csapatba, és akikre nagyon 

büszkék vagyunk. Az előadás-

ban főként negyven év körüli 

karakterek vannak ezért né-

hol módosítottunk kicsit, és 

megpróbáltuk olyan szem-

szögből bemutatni őket, ami 

ehhez az ifjú csapathoz is kö-

zel áll. Igyekeztünk rávilágíta-

ni arra is, hogy egy magányos 

emberből milyen reakciókat vált ki az, amikor 

elárulják. Ez lenne a mi előadásunk üzenete - 

fogalmazott a rendező, 

aki mögött egy rendkí-

vül lelkes színészcsapat 

áll. Gardil Roland a leg-

nagyobb természetes-

séggel igyekezett meg-

közelíteni a főszereplő 

karakterét. Az amatőr 

színész a kezdetektől 

fogva oszlopos tagj a 

a társulatnak. – Kisko-

rom óta szereplek, és 

nagyon élvezem a szín-

padon való létet. Ebben 

a színdarabban én alakítom Dr. Burket, aki egy 

érdekes személyiség. Egy tudós lélek, akivel 

elbánt a sors. Nagyon érdekes, de ugyanakkor 

vicces személyiség is számomra. Még nem 

vagyok annyira érett, hogy belelássak egy 

tudós lélek gondolataiba, de ennek ellenére 

nem tartottam nagyon nehéznek a karakter 

megformálását. Több darabban is játszot-

tam már, ennek viszont a tempóját szeretem 

a legj obban. Folyton más hangulatot mutat az 

előadás és ez a legnagyobb élvezet nekem. 

Remélem, hogy a közönség is hasonlóan vé-

lekedik majd. – A darabot 

már több helyszínen is 

bemutatták, és a közön-

ség pozitív visszajelzé-

sei alkalomról alkalomra 

jó hátszelet biztosít az 

ifjú színészeknek. Bos-
nyák Adél a gyermeki 

énjébe kapaszkodva for-

málta meg karakterét. 

– A nekem szánt szerep-

pel nem volt nehéz azo-

nosulnom és nagyon imá-

dom játszani. A nyafogós, 

hisztis, de ugyanakkor 

imádnivaló és vicces kis-

gyermekkoromat hozza 

elő belőlem Svatava kis-

asszony szerepe. Mivel 

külföldön tanulok, emiatt ritkán tudtam részt 

venni a próbákon, de ahhoz képest könnyen 
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és gyorsan felvettem a többi-

ekkel a ritmust – osztotta meg 

a fi atal amatőr színész. Az ifjú-

sági társulat munkája Csonop-

lyán az amatőr színészet mellett 

a nemzeti öntudat erősítését 

is elhivatottan szolgálja, vallja

ft. Hajdú László plébános, aki 

ha kell súgóként, technikus-

ként vagy menedzserként segíti 

a fi atalokat. – A Jóisten gond-

viselésének köszönhető, hogy 

immár másodszor mutatkozik 

be a csapat a szemlén. Tavaly 

éreztük elérkezettnek az időt, 

hogy készen állunk egy nagyobb 

mű színpadra állítására. A szín-

játszó találkozóra vonatkozó 

felhívást lapozgatva fogalmazó-

dott meg bennem az ötlet, hogy 

jó lenne egy nagyobb lépést tenni és az otthoni 

közegből kilépve a szélesebb közönség előtt is 

bemutatkozni. Nagy kihívás volt mindannyiunk 

számára, de meg-

érte, mert nagyon 

nagy élményekkel 

tértünk haza a nagy-

kikindai találkozó-

ról, így hát nem volt 

kérdés, hogy Teme-

rinből sem fogunk 

hiányozni. Ami pedig 

úgyszintén kieme-

lendő az együttmű-

ködésünkből, az az, 

hogy már nemcsak a 

hivatali keretek közé 

szorított plébános-

ként tekint rám az 

ifjúság Csonoplyán. 

Közvetlenebb lett 

a kapcsolatunk. Be-

fogadtak, összefor-

rott a csapat, és közösen vágunk neki az újabb 

kihívásoknak – mondta ft. Hajdú László. 

Tóth Dianna



12 2025. április 6., vasárnapasárnap

Színpad

Ma a Találkozó színpadán
Üdvözlet Szenttamásról!

A szenttamásiak üdvözölnek, mi pedig kapkodjuk a fejünket, csak a nyakizmaink bírják a terhelést. Masz-
százzsal sajnos nem szolgálhatunk, nyakmasszázzsal legalábbis semmiképpen, mert a fellépő társulat ehe-
lyett a szürke- és fehérállomány birizgálására, az elme élesítésére vállalkozott. Készen állunk, uccu neki!

 Liliomfi  Színjátszó Csoport, Vajdasági Né-
pek és Nemzetiségek Hagyományápoló 
Klubja, Szenttamás
A hagyományápoló klub keretein belül 2017-

ben alakult meg a Liliomfi  Színjátszó Csoport. 

A csoportot középiskolások és egyetemisták 

alkották, minden évben bővülő színészgárdával. 

Előadásonként 10–20 tagú a társulat, amely-

be leginkább a színészek tartoznak, emellett 

még a súgók és a technikusok erősítik a csapa-

tot. Előadásaikkal már többször is részt vettek 

a Vajdasági Magyar Amatőr Színjátszók Találko-

zóján, ahonnan alkalmanként több díjjal is távoz-

tak. Emellett még rengeteg vendégszereplés és 

kis előadás bővíti repertoárjukat és tapasztala-

taikat. Rendszeresen kiveszik a részüket a ha-

gyományápoló klub minden tevékenységében. 

A Vásári komédiák mellett színre vitték Szigligeti 

Ede Liliomfi  című darabját, majd Robert Thomas 

Szeressük egymást gyilkosok krimi-paródiáját. 

Ezeket id. Robotka István rendezte. 

A koronavírus-járvány kisebb szünetet 

okozott a Liliomfi  Színjátszó Csoportban, de 

2021 óta létezik a Liliomfi  növendékek cso-

port is, melybe általános iskolások tartoznak 

és minden évben új előadást készítenek. 

2024-ben a felnőtt Liliomfi  csoport újra 

összeállt, és Tóth Dániel hivatásos színész 

írta és rendezte az aktuális társadalmi kritika 

jellegű előadást, melynek címe Dél-pannóni-
ai mozaik.  Ez a társadalmi kritika görbe tük-

röt mutat a mai aktuális helyzetről. A csoport 

szorgalmasan készül az elkövetkező Amatőr 

színjátszó találkozóra. 

Az előadásban kilenc szereplő van, és két 

súgó segíti a munkát.

A társulat eddigi díjai a Találkozón:

2018 – Garay Béla-díjat érdemelt ki a cso-

port a közösségteremtő tevékenységéért

2019 – A zsűri a Tanyaszínház különdíjával ifj. 

Robotka Istvánt tüntettei ki a Liliomfi  című elő-

adásban Liliomfi  szerepének megformálásáért

Liliomfi  Színjátszó Csoport bemutatja:
 Tóth Dániel: Dél-pannóniai mozaik (Üdvöz-
let Szenttamásról!)  (55’)

Társadalmi dráma

Rendező: Tóth Dániel

Szereplők:
A szenttamási nép szerepében: 

Marić Hodonicki Mónika 

Robotka Angéla 

Robotka István

Bezeg Andrea

Füstős Diana 

Varga Szabina

Blazsanyik Zsaklina

Tóth Nikoletta 

Zsellér Martin

12 éven aluliaknak nem ajánlott
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Egy keresés kanyargós története
A szilágyi József Attila Művelődési Egyesület Mosoly Amatőr Színjátszó Csoportja 
előadásának zsűrizése

A foltvarró acéltű elveszett, de a lopott holmi megkerült – a Tűvé-tevők című egyfelvonásos parasztkomédia 
bemutatója élő zenével és vásári hangulattal ragadta magával a Találkozó nézőit.

„Szép előadást csináltatok, én nagyon jól 

szórakoztam. A darab elején az élőzene csil-

lagos ötös volt, nagyon tetszett” – kezdte ér-

tékelését Mezei Kinga. „Kár, hogy később nem 

vetettétek be újra ezt az eszközt. Francia Gyó-
lai Klára rendező azonnal válaszolt is: a zené-

szek játszanak is a darabban, ezért később 

zenei bejátszásokat alkalmaztak. Az előadás 

nyitányában szereplő Varga Szilvia kapcsán 

kiemelte, hogy nagyon jól, energikusan indítja 

el az előadást, bevonzza a fi gyelmet, egyedül 

az itt-ott előforduló hangsúlyhibák kiküszö-

bölésére kell odafi gyelnie. A gazdánét alakító 

Rizsányi Réka nagyon jól viszi végig a karak-

tert, összességében minden stimmel. Egy 

dolgon tudna még csiszolni: mivel a szavak 

kiejtésének elnyújtása, meghosszabbítása 

nem hordoz érzelmi többletjelentést, így ez 

elhagyható. „Azzal nincsen megoldva a szín-

padi helyzet, hogy elmondjuk, hogy keresünk 

valamit, a színpadi játéknak ezt mutatnia, su-

gároznia is kell” – hangsúlyozta Kinga a szín-

játszó csoporthoz szólva. Rámutatott, hogy 

a színészeknek meg kell hallaniuk egymást, 

illetve szerepben kell maradniuk, hogy a repli-

kák sorozatát hallva a nézők össze tudják köt-

ni az információkat, az eseménysort. „Tehát 

akkor is szerepben marad a színész, amikor 

nem beszél, mert a társai visszajelzést várnak 

tőle: testkontaktust, szemkontaktust. Mivel 

a színház jelen idejű dolog, itt és most zajlik, 

ezért a nézők jó esetben nem azt érzik, hogy 

betanult szöveget hallanak, hanem élő, aktu-

ális közlést, mintha a gondolatok és a monda-

tok is a színpadon születnének meg. Merni kell 

megállni, szünetet tartani és közölni anélkül, 

hogy a szereplők szétmozognának mindent. 

A vőfélyek (Rizsányi Csaba és Kanyó Áron) 

és a szolgálók (Antalovics Krisztián, Dudás 
Kevin) is ügyesek voltak. De vigyázni kell a ki-

tekintgetésre, jobb, ha a színész nem fi gyeli 

a nézők reakcióját. A menyasszony (Havár 
Maja) és a vargalegény (Francia Balázs) jele-

nete egy alakuló szerelem, egy titok, ezért ezt 

le kellene választani a fő jelenetről. A szerel-

mesek közötti érzelmi feszültség is fontos, ezt 
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hangsúlyozni kell. A vőlegényt alakító Vince 
László játékáról szólva pedig kiemelte, hogy 

időnként nem tudta eldönteni, hogy ironizál, 

vagy komolyan gondolja a nősülést. Az öröm-

anya (Francia Anna) színpadi jelenléte külö-

nösen remek volt. A darab lezárásán lehetne 

javítani, hangsúlyosabb csattanót lehetne csi-

nálni” – zárta értékelését Mezei Kinga.

Szabó Regina kiemelte a nagyszerű szö-

vegválasztást, Illyés Gyula szövege a csoport-

hoz való népszínmű. Jelezte, hogy jó volt néz-

ni a darabot, látszott, hogy a csoport szereti 

a szöveget. „Amikor a seprűben kerestétek a 

tűt, az nekem nagyon tetszett.” A tű keresése 

annyira központi probléma, hogy saját, külön 

koreográfi ája van. A gazdáné lehetett volna 

kicsit eszelősebb, hevesebb a keresésben. 

A gazdáné és a szolgálók közötti párbeszéd 

pedig gyorsabb, pörgősebb. „A gazdáné és az 

örömanya közötti vesze-

kedés jó volt” – mondta 

Regina. A gesztikulációt 

lehetne fokozni. Reme-

kül megj elent a lakodal-

mi hangulat, amikor jött 

a násznép és elkezdődött 

a mulatság. „A csizma út-

ját viszont meg lehetne 

jobban koreografálni, úgy 

érzem.” Regina szerint is 

szerethették volna egy-

mást jobban a szerelme-

sek, elvárható a nagyobb 

érzelmi feszültség egy 

ilyen jelenetben. A szerep-

osztás a zsűritag szerint 

jó volt. A gazda, akit Fran-
cia Fábián alakított, külö-

nösen jól választás volt.

Góli Kornélia gratulált a szí-

nészeknek a jól sikerült darab-

hoz. „Ez egy iszonyatosan nehéz 

szöveg, azért, mert folyamato-

san megy a csinálás. Ez pedig 

egy koreográfi a.” A keresés kar-

mestere a gazdáné, ő irányítja. 

Ennek a szerepnek pedig nagyon 

precíznek, fegyelmezettnek kell 

lennie. A hömpölygő szövegbe 

apró szüneteket lehetne beszúr-

ni. Amikor a színpadon mindenki 

keres, akkor kicsit zavaros lesz 

a jelenet, ezért egyértelműsíteni 

kéne, hogy ki mit csinál, ki mit 

mond, mikor hol áll a színpadon. 

Kevés odafi gyeléssel így nagy-

ban fejleszthető lenne a nézőre 

gyakorolt hatás. Kornélia a nézők fi gyelmének 

vezetését emelte ki, például amikor megj elenik 

a tyúk vagy a csizma. Akkor mindenki megáll-

hat a keresésben egy pillanatra, ezzel kihang-

súlyozva egy részletet, egy poént. Véleménye 

szerint a csizmának is lehetne egy komolyabb 

története, hogy a fukar gazdáné meg szeretné 

így vagy úgy kaparintani. „Nemcsak a keresők 

számának növekedésétől növekszik a feszült-

ség, hanem a karakterekből is áradhat.” A vége 

kapcsán pedig elmondta, hogy nem mindig kell 

betű szerint ragaszkodni az eredeti szöveghez. 

A Tűvé-tevők vége is lehetne egyértelműbb, 

a lezárás élesebb. A színpad első elsötétedé-

sénél is többen azt hitték, hogy vége van. Tehát 

lehet ezen változtatni. De összességében na-

gyon szórakoztató a darab. 

Döme Szabolcs
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A csoda megtörtént előttünk a színpadon
A zentai Kéz a Kézben társulat zsűrizése

Szeretet és őszinteség járta át a színháztermet. Annyit tapsoltunk, hogy az előadás végére piros lett a tenye-
rünk, sokat mosolyogtunk, nevettünk és még táncoltunk is! A zentai Kéz a Kézben társulat elhozta nekünk a 
Csodapatikát és sokunkat elgondolkodtatott arról, hogy mely tulajdonságainkra kérnénk kenőcsöt, szirupot 
vagy tablettát ebben a patikában.

A zsűrizést Góli Kornélia kezdte, aki először 

is köszöntötte a társulatot, és gratulált az elő-

adáshoz. Elsőként kiemelte a jó szövegválasz-

tást, hiszen a hétköznapokról és rólunk szól. 

Elárulta, hogy ő kifejezetten nem szereti, ha né-

zőként meg van szólítva egy előadás alatt, vagy 

esetleg csinálnia kell valamit, viszont a közös 

táncot most nagyon élvezte. Dicsérni valónak 

találta a gyors átöltözést és az új, fergeteges 

hangulat kialakítását a színpadon.

„A csoda megtörténik előt-

tünk folyamatosan a színpadon 

és a zenei választás is nagyon jó 

volt, azt gondolom, hogy nagyon 

élvezte a közönség” – mondta 

Kornélia.

A zsűrizést Mezei Kinga foly-

tatta: „Nagyon szerettem ezt 

a színpadi humort, amit feldol-

goztatok, ami tényleg ráragadt 

a közönségre. Rám is és szerin-

tem mindenkire, aki körülöttünk 

ült. Ez az előadás mindent tu-

dott, amit egy színpadi előadás-

nak tudnia kell, tehát meghatott 

minket, kacagtatott is és hát 

a tiétek volt kétségkívül a leg-

hosszabb taps, ami elhangzott 

ezen a fesztiválon” – osztotta 

meg a társulattal Kinga. Megkö-

szönte a lehetőséget, hogy a társulattal együtt 

táncolhatott, hiszen ő is nagyon élvezte. Kinga 

kiemelte Kolompár Vanesszát, aki úgy véli cso-

dálatosan énekel, nagyon jól táncol és nagyon 

jó a színpadi humora, emellett kiváló a színpa-

di kiállása is, így felhívta rá Vanessza fi gyelmét, 

hogy semmi oka sincs az izgulásra a színpadon. 

„Elvarázsoltál minket az első pillanattól kezdve” 

– magyarázta Kinga. A zsűri tagj a megdicsérte 

még Ágoston Ferencet, aki jó humorával nyű-

gözte le Kingát. Hangsúlyozta, hogy csodála-

tos karaktert hozott a színpadra, de a társulat 

többi tagj át is kiemelte. A társulattagok mellett 

dicséretben részesültek a csoportvezetők is, 

hiszen nagyon értékesnek és példaértékűnek 

találta munkájukat a zsűri.

Kinga nagyon kíváncsi volt arra, hogy vajon 

az egész csapat szívesen áll-e a színpadon, erre 

a kérdésre pedig egyhangú és hangos igennel 

válaszolt a társulat.

Az értékelést Szabó Regina folytatta, aki 

először is elmondta, hogy boldog országban 

érezte magát az előadás alatt. Egyezett Kor-

nélia meglátásával a szöveget illetően, ő is 

nagyon jónak találta. „Nagyon jól bántok vele, 

mindenkinek egytől egyig van egy nagyon jó kis 

karaktere, ami humoros és mindent belerak-

tok.” Külön dicséret illette a patikusokat, akik 

nagyon látványosan készítették a „csodagyógy-

szereket” és a fő patikust is  (Ágoston Ferencet), 

de a többi karaktert is nagyon szerette. Regina 

gratulált a tánchoz és koreográfi ához, illetve 

megköszönte, hogy a közönséget is bevonták 

ebbe. „Nagyon szeretem a színházban, hogy 

a közönséggel kommunikáltok és ez nagyon 

szép volt, hogy mi is élveztük, mi is táncoltunk 

veletek. Az egész rólunk szólt ma. Nem az volt, 

hogy ti előadtatok valamit, hanem közösen 

megéltünk egy nagyon szép történetet.”

Az értékelés végén a társulat vezetője el-

mondta, hogy minden előadásukkal igyekeznek 

valamit átadni, valamilyen üzenetet közvetíte-

ni. „A legnagyobb üzenet amit közvetítetek, az 

a szeretet, és ettől nem nagyon kell több” – vá-

laszolta Kinga.

Berkó Csuvárdity Tamara
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 „Megőrültetek, s ez nagyon tetszik”
A csonoplyai Mindenszentek Plébánia Ifjúsági Színjátszó Csoportjának 
értékelése

A csonoplyai Mindenszentek Plébánia Ifjúsági Színjátszó Csoportja Ladislav Smoček Dr. Burke különös dél-
utánja című kendőzött komédiájával érkezett a szemlére. A csapat tavaly mutatkozott be, és már akkor is 
szinte csak pozitív kritikát zsebelt be, nem történt ez másként most sem. 

Dr. Mezei Kinga először is gratulált a csa-

patnak, mint mondta remek előadást láttunk, 

jó volt a szövegválasztás is, s kivétel nélkül 

mindenki nagyon jó volt az előadásban. 

„Szerettem a kezdést a Sej haj Rozival, ak-

kor még nem tudtam, hogy ez a típusú humor 

kíséri végig az előadást. Tavaly már hallottam 

rólatok, egy éve vagyok kíváncsi rátok, s azt 

kell mondjam, beigazolódott, amiket hallot-

tam” – indította a véleményezést.

A madárcsiripelésre és az órahangra kér-

dezett ezután rá, hisz nem mindig értette mi 

a szándék, milyen funkcióban vannak.

Bosnyák Annamária, a darab rendezője 

elmondta, ezeket atmoszférateremtésként 

használták, azok benne vannak az előadásban. 

Kinga szerint a néző fülének jót tesz, ha hal-

kabban jönnek be ezek a hangok, vagy fade-

int alkalmaznak. Dicsérte a színpadképet és 

a jelmezeket is, ahogyan azt is kiemelte, hogy 

mindenki nagyon szépen beszél.

Koberszki László nagyon szépen megcsi-

nálta a karakterét testtartásban, ám a beszé-

den érdemes lenne még dolgoznia. A termé-

szetes szót annyiszor kimondja, hogy Kinga 

véleménye szerint ezt ezerféleképpen lehet 

mondani, bíztatta, színezze bátran. Laci és 

Móni (Ádám Mónika) fi gyeljenek arra, hogy 

a mondatok végére pontot tegyenek. „Ez sok-

szor nem történik meg, fent hagyjátok a hang-

súlyt, ami így már mást jelent. Ha fent marad, 

levegős beszéddé válik, mást jelent, le kell sú-

lyozni, pontozni a végeket, illetve megnézni mi-

kor melyiknek van értelme. Arra is fi gyeljetek, 

hogy amikor hangos cselekvés van, s közben 

szöveg is elhangzik, ha egyszerre beszéltek és 

ütitek az asztalt, nem fogom érteni.”

A színpadi sírás kapcsán elmondta na-

gyon jól meg kell csinálnia a színésznek, hisz 

az lehet műsírás, de ha valós sírást játsszunk, 

akkor hitelesnek kell lennie. Ez két út, ki kell 

választani, melyiken járnak.  

A kofferes játékot szerinte lehet még fo-

kozni, ki is próbálná hogyan lehet belepakolni 

egy holttestet az egyértelműen sokkal kisebb 

kofferbe, hogy a véres kínlódást nézve még 

jobban kacagj anak a nézők. Mint mondta, 

ebbe a típusú komédiába ez nagyon is belefér. 

A főszereplő Dr. Burket játszó Gardi Ro-
landot külön kiemelte: „Roland nagyon szé-

pen dolgozol. Sokszínűen játszol, fantaszti-

kusan ügyesen váltasz pillanatról pillanatra. 

A kecskeherezacskós részt is szépen építed, 

fokozhatod ezt is bátran még jobban, ahogyan 

minden egyes halálesetnél is a bolondériát, 

a te viszonyulásodat a történésekhez, a belső 

őrületedet.” 

Amikor Dr. Burke ki-

megy átkutatni a házat, 

nem derül ki, hogy ezt va-

lóban megteszi-e, számá-

ra itt egy picit esett is az 

előadás tempója, szerinte, 

ha előbb a zenét indítja be 

Burke, s utána megy házat 

kutatni, a közönség köny-

nyebben el tudja képzelni, 

hogy ezt valóban meg is 

teszi. A szekrényben álldo-

gáló „holttesteknek” pedig 

azt ajánlotta, hogy ne mo-

zogj anak, hisz a szekrény 

résnyire nyitva marad, így 

ezt a sasszemű néző azon-

nal észreveszi. 
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Vaclav szerepét eredetileg Bodonyi Dávid 

játszotta, aki – mint megtudtuk éppen Buda-

pesten kapott ösztöndíjat, ezért ezt a karak-

tert ma Bosnyák Annamária játszotta, aki egy 

hete vette át. 

„Ez szemtelenség, hogy mennyire remek 

vagy, jó értelemben vett mesterfokú rippan-

tást láthattunk, néha már sok, de úgy, hogy 

közben még jó, megpusztítottál bennünket. 

A monológod alatt azonban Roli kicsit meg-

szűnik, amire fi gyelnetek kell, neki muszáj, 

hogy viszonya legyen a történésekkel. Marad-

hat háttérben, de nem felejthetjük el, hogy 

a színpadon van” – mondta Kinga. 

Az előadás végén kialakuló káoszon szerin-

te érdemes lenne picit tisztítani, pontosítani ki 

hogyan megy ki, mert egy egymásra beszélős 

és mozgós jelenetet láttunk. 

A műfogsoros poén pedig szerinte azért 

sántít, mert amikor Burke a szekrény előtt ül, 

látjuk, hogy van foga, ami leleplezi a viccet. 

A következő a sorban Szabó Regina volt, 

aki szintén pozitívan nyilatkozott az elő-

adásról, aminek jó volt a humora, s szuperek 

a karakterformálások. Az óraketyegésről és 

a madárcsipirelésről ugyanaz volt a vélemé-

nye, mint Kingának. 

„Az jutott eszembe, hogy annyira nem hi-

ányzott a kinti zaj, a madarak, lehet elég lett 

volna az óra hangj a, hisz eljátszottak a színé-

szek mindent, nem kell, hogy halljam.” 

Megdicsérte minden egyes karakter ant-

réját, hiszen már az első pillanatban le tudta 

olvasni ki milyen karakter. Roli nagyon jól ját-

szott, a fáradtságot, ahogyan leül a fotelba, 

a váltásokat, s nagyon szépen építi a monoló-

gokat, amiből van bőven.  

„Lehet, hogy ha nem hangzana el minden 

szóban csak némajátékban, az még színeseb-

bé tenné a monológokat. Ki lehet húzni sza-

vakat a monológokból, elnéztem volna, hogy 

némában hogyan jeleníted meg, de ez csak 

ajánlat” – javasolta.  

A sírás kontra műsíráshoz ötletként em-

lítette, hogy izgalmas lenne nézőként látni, 

hogy Mónika csak játssza a sírást, mert nya-

lizni szeretne. 

„A buktát imádtam. Az, hogy ekkora meny-

nyiségben érkezik be, nagyon vicces. S hát ki 

kell emelnem a papucsokat is, a hajviseletét 

Svatavának (Bosnyák Adél) és a kosztümöket 

egészében, mert nagyon jól passzoltak a ka-

rakterekhez. „Adél, nagyon bírtam, a jelenetet, 

amikor azt ecseteled, hogy »ronda is vagyok 

stb«. És a kezdés, ahogyan súroljátok a padlót, 

fantasztikus volt. Roli, nálad pedig nagyon bír-

tam, hogy amikor dühös lesz Burke, felcsúszik 

a hangod. Nem tudom ez tudatos-e, minden-

esetre működik. Ha becsuknám a szemem, 

egy lányt hallottam volna, jól állt a karakte-

rednek nagyon. Sokszor eszembe jutott po-

zitív értelemben, hogy a mennyire jól játszod 

a pszichopatát, s borul el az agyad néha, szinte 

már elkezdtem tőled félni. Annamária, amikor 

megj elensz, új lendület érkezik a színpadra. 

Le a kalappal, megtanultam tőled, hogyan kell 

ízlésesen rippantani. Nagyon sok vagy persze, 

de azt olyan komolyan, olyan töltettel és alátá-

masztással csinálod, hogy elképesztő. Nagyon 

sokat lehet rajta nevetni. Cuki volt Laci is, na-

gyon aranyos a karaktered, jól áll neked, és jól 

is csinálod. Roli és a te kapcsolatodban is látok 

még többet, az alá-fölérendeltségbe még bele 

lehet csempészni ezt-azt. S mindenkinél na-

gyon jól működtek a fura nevetések” – emelte 

ki a színészi játék kapcsán Regina.  

Az egyes halálesetek után szerinte lehetne 

fokozni a döbbenetet, mert volt egy pillanat, 

amikor azt érezte, ez szinte már természetes 

Burke számára. A holttestek pedig fi gyeljenek 
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a testtartásra, legyenek 

még lazábbak. 

A végpózon is ponto-

sítana, ami lehet azért 

nem volt tökéletes, mert 

most lassabban ment le 

a fény, de így kicsit elmo-

sódott. Kinga csatlako-

zott ehhez, szerinte pici-

vel nagyobb kitettséggel 

kell az utolsó mondatnak 

elhangzania, hogy a néző 

érezze, hogy ez az elő-

adás vége, s akármilyen 

lassan is megy le a fény, 

meg kell várni a teljes sö-

tétet. 

A harmadik felszólaló

dr. Góli Kornélia volt, aki 

már tavaly is látta a cso-

noplyai csapatot, örült, 

hogy az idén is vissza-

tért. Mint mondta, az 

effektusokat ő is felírta, 

rákérdezett azonban a dohányzás-nem do-

hányzás jelenetekre, hisz senki nem gyújt rá, 

hamutál se kerül elő, szerinte ezt ki is húzhat-

ják, apró szövegrészletről van csak szó, nem 

változtatja meg a játékot. 

Ft. Hajdú László atya elmondta a szándék 

e mögött az volt, hogy Tichy azért nem gyújt 

rá mégsem, egyrészt mert kiskorú a színész, 

másrész Burke, azaz a mestere iránti tiszte-

letből, aki nem dohányzik. 

„Egy másik kérdés is megfogalmazódott 

bennem a szőnyegek kapcsán. Kellenek-e 

vajon szőnyegek? Hiszen már az elején fel-

gyűrődtek, egy OCD-s embert ez nagyon tud 

zavarni. Természetesen értem, hogy azért ke-

rültek bele, hogy az anya és lánya, aki éppen 

takarít, tudjon mit csinálni, amikor kapkodva 

rendezik a szobát, mert Burke úr egy nappal 

előbb hazaért. A szőnyegek később segítik 

a káoszt, de ki is hagyhatók, lehet mást is 

pakolni helyettük” – mondta, majd Kornélia is 

szóba hozta a buktákat, szerinte is fantaszti-

kus ez az óriási mennyiségben érkező bukta, 

s az is, ahogyan elkezdenek velük dobálózni, 

fi ókba, szekrénybe pakolni. 

„Arra fi gyeljetek, hogy ha egy magasított 

színpadon játszatok, az asztalon lévő fazék és 

üveg kitakarja az asztal másik oldalán ülő szí-

nészt. S amit még felírtam magamnak az az, 

hogy megőrültetek, s ez nagyon tetszik, ma-

radjatok ilyen őrültek, s csináljatok színházat 

még nagyon sokáig” – zárta mondandóját Kor-

nélia. 

Az atya megköszönte az elhangzott észre-

vételeket, s elmondta, a múlt évi zsűrizésből 

is sokat tanultak, mindent megfogadtak, ami 

elhangzott, fi nomítottak, hangoltak utána az 

előadáson ezek alapján, s ezt most is így te-

szik. Elmondta, a gyerekek Csonoplyán szerb 

nyelven végzik az általános iskolát, így sokat 

kell csiszolni a beszéden, amire az idén még 

jobban ügyeltek, és szerinte látszik a fejlődés 

a csapaton. 

László Sándor erre kapcsolódva gratulált 

nekik, majd elmondta, nincs szükség megvé-

deni a gyerekeket, mert nagyon jól beszélnek, 

izgalmas volt az egész úgy, ahogy volt.  

„Szeretnék azonban még visszatérni arra, 

amit Kinga említett, azaz Burke háttérbe 

szorulását Václav megj elenésével. Az volt az 

érzésem nekem, nézőnek, hogy a színész ki-

fáradt, megunta, ő már az övét megcsinálta, 

bejött egy fantasztikus karakter, így ő ott a fo-

telben pihenget. Ezt azonban nem teheti meg, 

amikor ilyen izgalmasan jó jelenléttel végigj át-

szott szinte egy egész előadást, mert zavarba 

jövök, azt mondom mi történt vele, aki eddig 

100 százalékon égett, most miért nem műkö-

dik. Rá is valamilyen hatással kell legyen az új 

karakter megj elenése. A néző nem érti mi van, 

mert egészen kiváló a fi atalember (ami nem 

jelenti azt, hogy a többiek nem). S külön gra-

tulálok a művésznőnek, Annamáriának is, ez 

fantasztikus volt” – mondta a tanár úr. 

Szerda Zsófi  
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Holnap a Találkozó színpadán
Feketén-zenésen

Harcedzett színházlátogatókat kíván meg a mai nap, mert amint kij utunk a dzsungelből, már futjuk is a mara-
tont. Nagy szerencse, hogy a  puha székben ülve gyorsan tudunk cikázni, igaz, nem a lábunkkal, hanem tekin-
tetünkkel. A topolyai Mosolycsalók egy zenés játékkal érkeznek, a zombori csapat pedig fekete komédiát hoz 
a Találkozóra. Tátott szájjal (kérem, ne: csukják be!) várjuk a produkciókat.

Április 7., hétfő, 17:00
Topolya Község Művelődési Háza

Mosolycsalók

 Dés László–Geszti Péter–Békés Pál: A dzsun-
gel könyve (75’)

Zenés játék

Rendező: Jankovics Andrea

Az előadásról: „Emberek közt farkas, far-

kasok közt ember. Hát akkor ki vagyok én?” 

– teszi fel a kérdést Maugli. Előadásunk olyan 

örök kérdéseket boncolgat, melyeket párhu-

zamot vonva a kisebbségi létünkkel, itt ma, 

a mi kis Vajdaságunkban mindnyájan feltehe-

tünk magunknak. Hol a helyünk? Itthon vagy 

otthon? Menni vagy maradni, netán visszajön-

ni? Ha a kérdésekre határozott választ nem is 

adunk, de kikapcsolódást, remek zenéket, sok 

átszellemült gyermekarcot, táncot és örömet 

ígérünk.

 Maugli:

 Itt vagyok, mint egy 

százszor elhajított kő,

 Mit eldobott minden 

kéz, látod, áldás nem

követ?!

 És hallgatok, ahogy 

hallgatni kő se tud, 

csak az ember…

 Túna:

 De itt leszek, és az 

égen, ha megvakulnak 

mind a csillagok,

 Az éjben majd én gyúj-

tok tüzet,

 És itt leszek, hogy 

érezd: így nem szeret, 

csak az ember!

Április 7., hétfő, 19:30
 Magyar Polgári Kaszinó Színjátszó Szakcso-

portja, Zombor

 Dušan Kovačević: Maratonfutók díszköre (70')

Fekete vígj áték

Rendező: Ralbovszki Csaba

Az előadásról: Már a kultikus komédia cí-

mének (Maratonfutók díszköre) megemlítése-

kor számos asszociáció, valamint emlékkép 

villan be a régi Jugoszlávia idejében megj elent, 

nyugodtan mondhatjuk; egyik legnézettebb 

fi lmjéből, annak szereplőiről és feledhetetlen 

jeleneteiből. A Topalović temetkezési vállalat, 

a 150 éves karakterek, a végrendelet felolva-

sása, és még sok hasonló motívum kitűnően 

foglalja el a helyét a mai általános kulturális tu-

datban. Kevésbé ismeretes, hogy a fi lmet egy 

dráma megj elenése 

előzte meg, amit Ko-

vačević egyetemista 

korában írt. Az Atelje 

212-ben játszották 

is a darabot, majd tíz 

évre rá Slobodan Ši-

jan fi lmrendező meg-

rendezi a ma már kul-

tikus fi lmet. A többi 

már történelemnek 

számít. Az évek múl-

nak, de az ismertség 

nem apad, sőt, ez 

a történet folyamato-

san új rajongókat sze-

rez. Kitűnőek a pár-

beszédek, különösek a karakterek, valamint a 

furcsán keletkezett bonyodalmak káoszában 

a szereplők kinevetik, kigúnyolják a halált, vala-

mint a hazug erkölcsöt. A szerző a következő-

ket írja a darabról: „Ez a történet a legrégibb, 

sőt, olyan idős balkáni családról szól, amelynek 

még a halál sem tud ártani”. Ezt a hangulatot, és 

ezeket a karaktereket szeretné feleleveníteni 

a Magyar Polgári Kaszinó újonnan alakult, lelkes 

színjátszó csapata Ralbovszki Csaba rendezé-

sével. 

12 éven aluliaknak nem ajánlott
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Emlékezünk

Dr. Káich Katalin professor emerita

Káich Katalin: Kupuszina az emberi lélek oázisa volt. Szabad Hét Nap, 1998. április 8. 

Dr. Káich Katalin művelődéstörténész, nyugalmazott egyetemi tanár tavaly 81 éves korában hunyt el. Nem-
csak a hivatásos, de az amatőr színházak munkásságát is töretlen fi gyelemmel követte. A Vajdasági Magyar 
Amatőr Színjátszók Találkozója szorosan összefonódik a nevével. Az Emlékezünk rovatban a Tanárnő és 
a Találkozó sokéves múltjáról tanúskodó szövegeket válogattunk. 
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Jubileum

Hagyományéltetők, értékteremtők 
200 éves a zombori magyar színjátszás  

Március 29-én a zombori Magyar Polgári Kaszinóban ünnepelték a 200 éves múlttal rendelkező zombori ma-
gyar műkedvelő színjátszás jubileumát. A jeles alkalomból sor került az újonnan alakult színjátszó szakcso-
port bemutató előadására is. Vígj átékkal debütáltak, telt ház előtt.

A bemutatót megelőzően plakát- és 

fényképkiállítás nyílt a jubileum alkalmából. 

A vendégeket, egykori és mai színját-

szókat, a nézősereget Szlákó József, a Ma-

gyar Polgári Kaszinó elnöke köszöntötte.   

– A tárlat anyagába megpróbáltunk ösz-

szegyűjteni mindenféle anyagot, legyen az 

fotó, plakát, iromány, amit ki tudunk he-

lyezni és meg lehet tekinteni. Ebben kértük 

több kedves támogató, pártfogó, ismerős 

segítségét. Itt meg kell említenem a Zom-

bori Népszínház vezetését, szakmunkatár-

sait is, akiknek sikerült egészen 1885-ből 

találni olyan plakátot, amelyet most büsz-

kén kiállíthattunk – nyilatkozta az elnök.  

Megnyitotta a kiállítást és egyben feli-

dézte a helyi amatőr színjátszás múltját Thys-
sen Cirkl Zsuzsa író, újságíró, publicista. Egye-

bek mellett elhangzott: 

,,Ma többszörösen is a zombori magyar szín-

játszást ünnepeljük, hiszen néhány hét múlva, 

május 29-én lesz 200 éve, hogy először került 

sor magyar nyelvű színházi előadásra Zombor-

ban. A történelmi iratok szerint Győri Ferenc 

főispán beiktatása adott erre alkalmat. Az új 

főispán ajándéka volt ez a város magyar ajkú 

polgárainak. A Székesfehérvárról érkezett tár-

sulat Pap Gábor Imre, vagy a királyi tekéntet 
hatalma című történelmi drámáját mutatta be, 

majd a nagy sikerű előadást még tíz másik szín-

mű követte. 

(...)

A zombori színjátszás történetében egybe-

fonódik a profi zmus és az amatörizmus. A mű-

kedvelők soraiból nőttek ki nagy nevek, s mint 

a kultúra elkötelezettjei mindenütt, itt, a mi 

szűkebb hazánkban is rengeteg nehézséggel, 

buktatóval kellett megküzdeniük azért, hogy 

másoknak, a közönségnek feledhetetlen órák 

sokaságát nyújtsák. 

(...)

Az elmúlt évszázad egyik legemlékeze-

tesebb előadása mindenképp a Denevér na-

gyoperett volt 1939-ben. A Lebovics Pál, dr. Kiss 

Lajos (Kodály Zoltán munkatársa) és Landau 

Géza nevével fémjelzett nagyszabású produk-

ció pompás díszletét Tusay Gábor készítette. 

Tulajdonképpen ez az előadás verbuválta ösz-

sze a csapatot, amely a két világégés közötti 

roppant nehéz, a nemzeti kisebbségek számára 

szinte elviselhetetlen években a helyi magyar-

ság számára a reménysugarat jelentette, sőt 

a későbbiekben, a második világháború után 

nemcsak talpra állította, hanem túlzás nélkül 

állíthatjuk, magaslatokba repítette a zombori 

magyar színjátszást. A korabeli kritika szinte 

minden darab után pozitív volt, a műkedvelők 

némelyikét a profi kkal állították párhuzamba, 

az előadásokat pedig olykor színvonal felettinek 

minősítették. Ezt leginkább az a tény bizonyítja, 

hogy az 1953-tól 1955-ig színházban tevékeny-

kedő Magyar Színtársulat tagj ainak zöme a Ka-

szinó műkedvelői közül válogatódott. 

(...)

1950-ben a Kaszinó műkedvelői a Dalárdával 

harminc műsoros esttel örvendeztették meg 

a nézőteret minden alkalommal zsúfolásig 

megtöltő közönséget. Némely előadásnak a vá-

rosi színház adott helyet, mások a Kaszinóban 

zajlottak. 

(...)

1960-ban Zsilli Gizella Zomborba költözött és 

azonnal aktiválta magát a művelődési életben. 

Az ő személye mérföldkövet jelentett a Kaszi-

nó történetében. Szinte valótlan gyorsasággal 

éledt újjá a műkedvelő színjátszás. Egymást kö-

vették a vígj átékok: Susmus, Jaj, a mama, Kis-
asszonyok a magasban, majd Kapitány György 

rendezésében Nušić Protekciója. 

(...)

Fotó: Kőműves Zoltán
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Az 1970-es évek elején Bezdán Margit tanító-

nő hívta fel magára a fi gyelmet a szó legneme-

sebb értelmében. Sorozatban rendezte a me-

sejátékokat, összekapcsolva iskolát, színházat, 

Kaszinót. Egyik legemlékezetesebb rendezése 

1972-ben, Petőfi  Sándor születésének 150. év-

fordulója alkalmából a János vitéz.

(...)

1974-ben Pogány Margit rajztanárnő tűnik fel 

a színen rendezőként, igen szép sikereket érve 

el.

(...)

Négy évvel később Koberszki József meg-

kezdi a Szabin nők elrablása próbáit. Követi Sza-

konyi Károly Adáshibája Kapitány György rende-

zésében, majd Balázs László háromfelvonásos 

operettje, a Palicsi nyár halmoz sikert sikerre. 

(...)

Innentől kezdve hosszú időn keresztül nincs 

lankadás. Ki ne emlékezne Győrfi  Sándor, Kis-

károly (később Győrfi ) Klára, Dováth Arisztid, 

Békássy Andor, Dunai Dénes, Rind Beáta, Mé-

száros Csilla remek játékára? 

(...)

1993-ban következik Alfonso Paso Nem 
vagyunk angyalok, majd Jean Poirot Szaba-
díts meg a gonosztól, Tóth Miklós Jegygyűrű 
a mellényzsebben és végül a A baby a családban 
marad vígj áték, emellett két úgyszintén feled-

hetetlen mesejáték: 1994-ben Balla Lenke im-

pozáns rendezésében Frank Baum Óz, a nagy 
varázsló és Barácius rendezésében a Csutak
című gyerekdarab.  

Hangsúlyozva a nagy produkciókat, egyet 

különösképpen ki kell emelnünk, a millenniumi 

év tiszteletére Megyerei József rendezte Cso-
daszarvas összeállítást.  

(...)

Ezekben a műsorokban immár a gyerekek, 

sőt, némelyek esetében a gyerekek gyerekei is 

fellépnek… A Szabó, a Megyerei, illetve a Cse-

lenák család, a Rezicska, Cirkl, Gajdos, Ger-

stmajer, Szlákó, Galac és a Juhász család, vala-

mint Wiederkerék, Janovitsék, Takácsék…”

A közelmúltban, a jubileum alkalmából újjá-

alakult a zombori Magyar Polgári Kaszinó szín-

játszó szakcsoportja. Rezicska Károly szakcso-

portvezető az újjáélesztéssel kapcsolatban az 

alábbiakat mondta:

– Régebben anyagi lehetősége sem volt az 

egyesületnek bármilyen előadást színre vinni. 

Mindez bizonyos költségekkel jár, gondolok itt 

nemcsak a díszletre, hanem a folyamatos pró-

bákra, télen a fűtött teremre és mivel Zombor-

ban nem találtunk helyi rendezőt, ezért a meg-

hívott rendező tiszteletdíjára és sorolhatnám. 

Ezelőtt, több mint húsz éve nem volt a Kaszi-

nónak színjátszó csoportja. A jelenlegi elnök, 

Szlákó József ötlete volt, hogy újraindítsuk a vá-

rosban nagy múlttal rendelkező művelődési te-

vékenységet. A korosztály tekintetében megle-

hetősen érdekes csapat alakult. Nagyon vegyes, 

tizennégytől nyolcvannégy éves korig vannak 

a tagj aink. Mindez fel is adta a leckét Ralbovszki 
Csaba rendezőnek, hogy olyan darabot találjon, 

amelyben mindenkinek jut valami kis szerep, 

nem egyszerű feladat – hallottuk a szakcsoport 

vezetőjétől.  

A hosszú, de sikeres alkotói folyamat során 

a csoport bemutatta a Dušan Kovačević írta 

Maratonfutók díszköre című előadást, amellyel 

szerepelnek majd a Vajdasági Magyar Amatőr 

Színjátszók Találkozóján is.   

Juhász Emma, a zombori színjátszó csoport 

egyik legfi atalabb tagj a az előadásban megcsil-

logtatja sokrétű tehetségét, így énektudását is. 

– Krisztinát alakítom a darabban. Régeb-

ben játszottam iskolai előadásokban, továbbá 

az Ötösfogat műsoraiban, tehát nem teljesen 

idegen számomra a színjátszás. Azért mindez 

mégis egészen más helyzet, 

hiszen hivatásos színművész, 

rendező foglalkozott velünk, 

a csoporttal, ennek volt, van 

egy súlya, komolyan kell ven-

ni a feladatot. Hálás vagyok 

a lehetőségért, hogy kipró-

bálhatom magam amatőr 

színjátszóként – mondta az 

ifjú szereplő.

A zombori Magyar Polgári 

Kaszinó színjátszó csoportja 

egyéb tájolásokat is tervez 

a Zombor környéki települé-

seken és bárhol máshol, aho-

va csak meghívják őket.  

L. Móger Tímea  Fotó: Zámbó Péter

Jubileum
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Kölyök-foyer

Miért szeretem Temerint?
A szülővárosom Temerin, itt élek már ti-

zenkét éve.

A település Újvidéktől húsz kilométerre ta-

lálható, észak felé. Nem tudom, máshol milyen 

lenne, de én szeretek itt élni. A nagyszüleim 

Újvidéken laknak, de nem szeretek ott lenni, 

mert zajos és zűrös. Temerin kisebb város, 

sokkal nyugodtabb és tisztább is, mint a nagy-

városok. Kedvenc helyem a temerini park, ami 

régen a Szécsen-kastély kertje volt. A sűrű fák 

között jókat lehet játszani, bújócskázni. Sok-

féle növény és állat található ott. A mindenfé-

le bogarakon és vadkacsákon kívül már láttam 

mókust, sündisznót és egyszer teknősbékát 

is. Meleg időben az edzőnk a park tava körül 

futtat bennünket, no olyankor talán kevésbé 

kedvelem ezt a helyet.

Néhány éve tagj a vagyok a temerini 54-es 

Szent Illés cserkészcsapatnak. Velük is sok 

érdekes dolgot csinálunk.

Temerint szántóföldek, tanyák és mini er-

dők veszik körül. A keresztapám néha el szokott 

vinni horgászni a Jegricskára vagy a Szlatyiná-

ra. Az unokatestvérem hobbij a a madarászás, 

szeretek vele menni a határba madárlesre. 

Érdekes megfi gyelni, és lefényképezni a külön-

böző madarakat és fészkeiket.

Szeretem Temerint, mert a központjában 

minden megtalálható, mint egy igazi nagyvá-

rosban, de ha valaki a természetet szereti job-

ban, az is talál magának szórakozást.

Faragó Emma 5.b
Kókai Imre Általános Iskola, Temerin

Felléptem a színházban
Körülbelül ötéves lehettem, amikor először 

felléptem a színházban. Nagyon izgultam, de 

tudtam, hogy nem történhet semmi baj, mivel 

nem egyedül voltam a színpadon.

Amikor sorra került az én kis csoportom, 

még  hevesebben dobogott a szívem, mint 

előtte. Megszólalt a zene és  elkezdtünk táncol-

ni. Mikor befejeztük, hangos tapsvihar tört ki.

Boldogan meghajoltunk, és lementünk 

a színpadról. Miután mindenki letáncolta 

a maga koreográfi áját, a szülők, nagyszülők 

gratuláltak a nekünk. Ezt követően volt egy 

kis megvendégelés a színház pincéjében, ahol 

paprikás zsíros kenyeret lehetett enni, vala-

mint  hurkát és kolbászt. Az én kedvencem 

a hurka. Jóízűen elfogyasztottuk a vacsorát, 

azt követően pedig jól elszórakoztunk. A zené-

szek gondoskodtak arról, hogy az est további 

része is kellemesen teljen.

Azért szeretem ezt a színházat, mert ami-

kor belépek az ajtaján, mindig öröm és bol-

dogság tölt el. Ha esetleg rossz a kedvem, 

a színházba érve azonnal elmúlik, és jobb 

kedvre derülök.

Első színházi fellépésem emléke örökre 

a szívemben marad.

Gergely Zsófi a 5.b
Kókai Imre Általános Iskola, Temerin

Gyuráki Dorka 3.b
Jegricska – sétány

Kókai Imre Általános Iskola, Temerin

Varga Lilla 4.a
Népviselet

Kókai Imre Általános Iskola, Temerin
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Insta(nt)-tér

Az elmúlt két évben az élőzéseknek nagy sikere volt: kulisszatitkokat tudhattunk meg a rövid videókból. 
Kövessenek bennünket most is, Topolya és Nagykikinda után Temerin sem maradhat ki a buliból. Ez Önökre 
is vonatkozik: le ne maradjanak! TikTok helyett ezúttal az Instagramon pillanthatunk be a kulisszák mögé. 
Lássuk, az idén kinek köszönhetjük az élő adásokat!

Tóth Emőke vagyok. Egyetemista az Újvi-

déki Egyetem Mezőgazdasági Karán, de széles 

körű érdeklődésem miatt sokszor más utakra 

is tévedek. Így például a Temerini Újság egyik 

fi atal munkatársa lehetek: az újság online 

oldalai az én felelősségem jelenleg, illetve 

hétről hétre írásokkal  is gazdagítom a heti-

lapot. Ahogy a média családunkban örökölt 

tevékenység, így a színház szeretete is. Még 

kislányként ismerkedtem meg az előadások 

csodáival, azóta pedig rendszeres látogatója 

vagyok a településünkhöz közel megtartott 

színdaraboknak. A Vajdasági Magyar Amatőr 

Színjátszók Találkozója pedig nem idegen szá-

momra, ugyanis diákzsűriként végignéztem 

már az előadás-sorozatot két évvel ezelőtt is. 

Mindenkinek bátran ajánlom, aki teheti, támo-

gassa az amatőr színjátszókat jelenlétével, és 

kövesse a Szirmai Károly Magyar Művelődési 

Egyesület online oldalait, hiszen betekintést 

nyújtunk a színfalak mögé is.

szirmaikarolymme

24 2025. április 6., vvasárnap

gassa az amatőr színjátszókat jelenlétével, és

kövesse a Szirmai Károly Magyar Művelődési

Egyesület online oldalait, hiszen betekintést 

nyújtunk a színfalak mögé is.
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A sasszemek

A XXIX. Találkozó szakmai zsűrij e
Dr. Góli Kornélia
dramaturg, egyetemi tanár

1981-ben születtem Szabadkán. A Veszprémi 

Egyetem Tanárképző Karának színháztörténet 

szakán végeztem el a tanulmányaimat. Poszt-

graduális tanulmányokat folytattam a Szegedi 

Tudományegyetem – Juhász Gyula Pedagó-

gusképző Kar – rendezvényszervező szakán, 

ezt követően pedig a Szegedi Tudományegye-

tem Irodalomtudományi Doktori Iskolájában.  

2006 és 2008 között az Újvidéki Színház Teát-
rum című folyóiratának szerkesztője voltam. 

Színházi munkáimért 2021-ben Szabadka város 

képviselő-testülete Dr. Bodrogvári Ferenc-díj-

jal tüntetett ki. Jelenleg az Újvidéki Művészeti 

Akadémia tanára vagyok. 

Dr. Mezei Kinga
 Jászai Mari-díjas rendező, színész, a Zentai 
Magyar Kamaraszínház művészeti vezetője

1976-ban születtem Zentán. Az Újvidéki Mű-

vészeti Akadémia színész szakán szereztem 

diplomát. 1999-től 2004-ig az Újvidéki Színház 

társulatának a tagj a voltam, amelyben szí-

nészként és rendezőként tevékenykedtem. 

Rendezői munkásságomért Magyarországon 

2003-ban Jászai Mari-díjat kaptam. 2004-ben 

a budapesti Bárka Színházhoz szerződtem, 

majd 2011-ben tértem vissza hazámba. 2015-ig 

a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház színmű-

vészeként tevékenykedtem, ezt követően az 

Újvidéki Színház művészeti vezetője voltam. 

2019-ben doktoráltam az Újvidéki Művészeti 

Akadémia Doktori Iskolájában. Rendezéseim-

mel Újvidéken, Szabadkán, Zentán, Belgrádban, 

Budapesten, Zalaegerszegen, Debrecenben, 

Kolozsvárott, Marosvásárhelyen, Sepsiszent-

györgyön találkozhatott a közönség.

Szabó Regina
 szabadúszó színész

Szabó Regina. Regi. Csókai származású. 

2024-ben végeztem az Újvidéki Művészeti Aka-

démia drámai szakán. Jelenleg szabadúszó 

vagyok. Legfontosabb szerepeim: Pintér Béla 

Szutyok című előadásból Rózsi megformálása, 

a kikiáltó a Kazimír és Karolinából (Tanyaszín-

ház) és az Újvidéki Színházban bemutatott III. 

Richárdból Lady Anna karaktere. 2024 márciu-

sában pedig bemutattam a monodrámámat, az 

Egyasszonyt. 
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Kiállítótér

Súgó – a Vajdasági Magyar Amatőr Színjátszók XXIX. Találkozójának színlapja • Kiadja a temerini Szirmai 

Károly Magyar Művelődési Egyesület, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet és a Vajdasági Magyar Művelő-

dési Szövetség • A fedőlapot Pál Anikó tervezte Gergić Ena munkája nyomán • Tördelőszerkesztő: Pál Anikó • 

Szerkesztette: Berkó Csuvárdity Tamara és Hernyák Zsóka • Munkatársak: Berkó Csuvárdity Tamara, Hernyák 

Zsóka, Szeles Anita, Döme Szabolcs, Sutus Áron, Kormányos Katona Gyöngyi, Csanádi Jázmin, Törteli Anna, 

Lévay Dávid, Nagy Karina, Szerda Zsófi a, Erdélyi Lenke, Kocsis Tímea, Ádám Csilla, Móricz Éva, Tóth Dianna • 

Korrektor: Bartuc Éva • A rendezvény megörökítéséért felel: Dukai Dávid • 2025 áprilisa, Temerin
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